

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Referat

Møde i Specifikationsforum

Tid og sted: Tirsdag den 7. november 2023, kl. 9:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06.

Deltagere: Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand)
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune
Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune
Lars Ellebjerg, Hvidovre Kommune
Kurt Forbech Toft, SDFI
Charlotte Bjerregaard, SDFI – deltog virtuelt
Vakant, Statsligt medlem
Svend Elgaard, Vejdirektoratet
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent)

Afbud: Jette Kristensen, Andel

<i>Emne</i>	<i>Tid</i>	<i>Formål og fremlæggelse</i>	<i>Metode</i>
1. Velkomst	09:30 5 min.	Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til afgående.	Formanden byder velkommen.
Drøftelse og beslutning på mødet: Brian har talt med Vurderingsstyrelsen, som gerne vil bidrage med et medlem, Zine Lange, til vores forum. Zine vil hovedsageligt deltage i vores møder, hvor der er punkter som vedrører VURDST.			
2. Godkendelse af dagsorden	09:35 5 min.	Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter under eventuelt.	Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer til dagsordenspunkterne.
Drøftelse og beslutning på mødet: Kurt foreslog at vi behandlede punkt 13 efter punkt 5, hvilket vi besluttede. Rækkefølgen i dette referat følger dog den oprindelige dagsorden.			

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
3. Godkendelse af referat	09:40 5 min.	Godkendelse/præciseringer af referatet fra sidste møde. Bemærkninger skrives ind i dagens referat.	Jens skriver referat. Formanden godkender inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside.
Drøftelse og beslutning på mødet: Ingen kommentarer.			
4. Orientering fra GeoDanmark	09:45 10 min.	Jens orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, bestyrelse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, andre fora o.l.	
Drøftelse og beslutning på mødet: GeoDanmark havde en stand på årets Kortdage, hvor temaet var foreningens klimaindsatser på de tre vand temaer; den hydrologiske tilpasningslag, skikkelsesdata og vandløbsreferencen. Hovedfokus var på at få kommunerne til at deltage aktivt i kvalitetsløftet af det hydrologiske tilpasningslag, blandt andet ved at gøre opmærksom på at kommunerne kan få økonomisk kompensation for noget af arbejdet. GeoDanmarks bestyrelsen holdt bestyrelsesmøde på Kortdage i Odense, hvor bestyrelsen efterfølgende besøgte standen og deltagerne havde mulighed for at tale med bestyrelsen. På bestyrelsesmødet præsenterede Reno og Jørgen Grum anbefalinger på baggrund af arbejdet med Strategi for GeoDanmark grunddata. Bestyrelsen bakkede op om arbejdet og tilsluttede sig anbefalingerne, som vi kommer nærmere ind på under næste punkt. Den 7. december holder vi det årlige repræsentantskabsmøde; denne gang i Horsens.			
5. Strategiprojekt for GeoDanmark grunddata	09:55 20 min.	Brian orienterer om projektet. Arbejdsgruppens opsamling og anbefalinger til bestyrelsen er vedlagt som bilag.	Dette punkt er fast på forummets møder, så længe projektet løber. Hvis der er relevant materiale fra arbejdsgruppen, sendes det til forummet.
Drøftelse og beslutning på mødet: Brian fortalte om projektets opsamling og anbefalinger, som vi også har drøftet på tidligere møder. Der lægges op til en mere fleksibel datamodel, hvor Septima har givet tilbud på udvikling af GeoDK systemet. Udgangspunktet er, at Specifikation version 7.0 og GeoDK system skal være klar til GeoDanmark dataproduktionen 2026.			

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
<p>Strategiprojektet er hermed officielt afsluttet, og der skal nedsættes en ny projektorganisation med en projektleder, som driver projektet frem mod udviklingen af Specifikation version 7.0 og GeoDK systemet. Fællessekretariatet vil komme med indstilling til ny projektorganisation.</p> <p>Specifikationsforum vil få en væsentlig rolle i arbejdet med udviklingen af Specifikation version 7.0 og GeoDK systemet. Vi skal derfor drøfte vores opgaver og omfang på et møde i starten af 2024 evt. med deltagelse af Systemforum.</p> <p>Laurids gjorde opmærksom på at der er en fejl i dokumentet "Strategisk retning for GeoDanmark grunddata" i afsnittet "Kvalitetsmåling af GeoDanmarks grunddata, udarbejdet af NIRAS". NIRAS undersøgte ikke den geometriske nøjagtighed, men den tematiske nøjagtighed. Afsnittet refererer til et bilag, hvor det er skrevet korrekt, hvorfor der ikke gøres yderligere.</p>			
<p>6. Brugertilpassede udgaver af Specifikationen</p>	<p>10:15 85 min. Fortsættes efter pausen</p>	<p>Orientering om arbejdet.</p> <p>Det er vigtigt af de enkelte forummedlemmer læser materialet grundigt igennem inden mødet. Vi skal især have fokus på kapitel 2, samt kerneobjektyperne vejmidte, bygning og de hydrologiske objektyper.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Brian, Tyge og Laurids har udarbejdet den brugertilpassede udgave af Specifikationen. Jens har efterfølgende gennemgået dokumentet for korrekturrettelser og sprog.</p> <p>Vi gennemgik dokumentet og drøftede opbygning, indhold, sproglige formuleringer og lignende. Kurt rettede dokumentet under mødet. I arbejdet med den brugertilpassede udgave af Specifikationen, er der opstået behov for også at foretage ændringer i selve registreringsspecifikationen i forbindelse specifikationens opbygning, indhold, sproglige formuleringer og lignende. Disse ændringer vil blive indført i forbindelse med arbejdet med den kommende specifikation.</p>			
<p>10:50 – 11:00 Pause</p>			
<p>7. Brugertilpassede udgaver af Specifikationen</p>	<p>11:00 Fortsat</p>		
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Se ovenfor.</p>			

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
8. Ændringsforslag til Specifikationen - Vejmyndighed	11:50 10 min.	Vejmyndighed. Drøftelse af indholdet af attributten Vejmyndighed, ved Brian og Kurt.	
Drøftelse og beslutning på mødet: Punktet blev ikke behandlet pga. tidsmangel. Punktet udsættes til næste møde.			
12:00 – 12:45 Frokost			
9. Ændringsforslag til Specifikationen - Mast	12:45 10 min.	Forummet har drøftet dette på mødet i marts 2023, hvor Kurt og Charlotte på forummets vegne ville tage kontakt til SDFI-kontoret for Trådløs Infrastruktur, som administrerer Mastedatabasen, for en afklaring af hvor objekttypen skal registreres. Forummet har tidligere haft dialog med Mastedatasen administratoren. Forummet er enige i, at vi fjerner "reglen" om at master ikke må ligge inde i bygning. Efterfølgende bør forummet afklare hvordan objekttypen skal defineres og registreres.	
Drøftelse og beslutning på mødet: Punktet blev ikke behandlet pga. tidsmangel. Punktet udsættes til næste møde.			
10. Skrænt	12:55 10 min.	Forslag fra Kurt. Hvorfor må skrænt ikke have fællesforløb med Kyst. Det er meget uheldigt, da man så ikke kan lave et skræntpar (Top og Bund) inde i en havn, hvor dele af vand-land-forløbet er Kyst og hvor der er en stensætning ned til vandet. Reglen anbefales ændret, så Skrænt og Kyst GODT må have fællesgeometri.	
Drøftelse og beslutning på mødet: Forslaget blev godkendt. Kurt implementerer ændringen.			

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
11. Kommunenummer	13:05 10 min.	<p>Vi har modtaget dette forslag til ændringer af Specifikationen fra Jammerbugt Kommune</p> <p>Det ville være en stor hjælp, hvis data kunne tilføjes kommunenummer.</p> <p>Når GeoDK-datadata hentes ind i fx WebGIS via en service, vil det være en stor hjælp at kunne filtrere på fx kommunenummer for at optimere performance.</p> <p>Forslaget har tidligere være forelagt, men blev afvist.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Punktet blev ikke behandlet pga. tidsmangel. Punktet udsættes til næste møde.</p>			
12. Fiktiv vej i Bygning	13:15 10 min.	<p>Forslag fra Kurt. Vejmidte-Sti-Fiktiv er ikke lovlig inde i en Bygning. Det skal den kunne være. Der er tale om et ønske til en regelændring.</p> <p>Fiktiv sti anvendes, hvor en sti møder en Jernbane, der hvor man kan stå på toget. Hvis den fiktive sti løber under et perrontag, giver det en blokerende fejl. Det er helt forkert.</p> <p>Reglen anbefales ændret, så en Fiktiv sti må kunne være under en Bygning.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Punktet blev ikke behandlet pga. tidsmangel. Punktet udsættes til næste møde.</p>			
13. Planlægning af arbejdet henimod Specifikation version 7.0.0	13:25 Fortsættes efter pausen	<p>Gennemgang af Kurts oversigt over ændringer.</p> <p>Diskussion af processen af arbejdet, høringer, koordinering, mødeform, internat o.l.</p> <p>Udkast til projektplan og afklaring af mandat mellem projektlederen og Specifikationsforumsformanden</p>	

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Vi gennemgik oversigten over regelændringer til specifikationen. Oversigten er en opsummering af de regelændringsforslag der er indkommet til specifikationen. Oversigten viser forslag til regeloprydning; både regelsletning, regelændring, skift i sanktionsregler (advarel/karantæne/blokerende) og indførelse af nye regler. Kurt tilrettede dokumentet på mødet. De øvrige tekstuelle ændringer gennemgås på et efterfølgende møde.</p> <p>Nogle af regelændringerne involverer Geokoderen. Brian kontakter derfor Beliggenhedsgruppen med vores forslag til ændringerne.</p> <p>Vi vil gerne have disse regelændringer implementeret i GeoDK i år, da der er midler inden for dette års budget. Kurt videresender derfor dokumentet til Systemforum, som sætter Septima i gang med arbejdet.</p> <p>Brian er med i følgegruppen til projektet om Bedre cykeldata. Det forventes, at der fra dette projekt kommer ændringsønsker til Vejmidte-temaet i GeoDanmark med henblik på, at data bedre skal kunne understøtte cykelfremkommelighed. Forslagene forventes at indgå i arbejdet med Specifikation version 7.0.</p> <p>MiniPID for projektet er endnu i udkast, og skal kvalificeres yderligere. Vi drøftede kort indholdet, men afventer en ny version, som fællessekretariatet udarbejder. Herefter skal den nye projektleder udarbejde den endelige projektplan og tidsplan. Vi udsætter derfor diskussionen af proces m.m. til et efterfølgende møde, når vi kender projektplanen i sin nye version.</p>			
<p>14:00 – 14:15 Pause</p>			
<p>14. Planlægning af arbejdet henimod Specifikation version 7.0.0</p>	<p>14:15 Fortsat</p>		
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Se ovenfor.</p>			
<p>15. Redegørelse for forummet</p>	<p>14:40 15 min.</p>	<p>Udarbejdelse af Specifikationsforums redegørelse til præsentation på Repræsentantskabsmødet den 7. december.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Vi gennemgik redegørelsen og Jens tilrettede dokumentet på mødet.</p>			

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

<i>Emne</i>	<i>Tid</i>	<i>Formål og fremlæggelse</i>	<i>Metode</i>	
16. Aktionsliste	14:55 15 min.	Dette punkt indeholder alle emner som tidligere har været på dagsordenen, men som ikke er færdigbehandlede.	Aktionslisten opdateres på hvert møde; punkter, som er færdigbehandlede, markeres på listen, og fjernes på næstkommende møde.	
Emne		Ansvarlig(e) person(er)	Datoer for tidligere behandling	Status: Afsluttet eller Uafsluttet
Objekttypers ophav skal behandles, da ophav kun benyttes ved meget få objekttyper		Kurt og Charlotte	18/4-2023	Uafsluttet
Definition af Brugsgrænse skal behandles		Alle	18/4-2023	Uafsluttet
Definition af Hegn skal behandles		Alle	7/3-2023 18/4-2023	Uafsluttet
Definition og registrering af Mast skal behandles		Charlotte og Kurt	7/3-2023	Uafsluttet
Ændringsforslag til attributten Vejmyndighed		Kurt	5/9 - 2023	Uafsluttet
Tilføje kommunenummer som attribut på alle geometrier		Brian		Uafsluttet
Regelændring på Fiktiv vej i Bygning		Kurt		Uafsluttet
Brugertilpasset udgave af Specifikationen		Kurt	18/4 - 2023 5/9 - 2023 8/11 - 2023	Uafsluttet
Specifikation version 7.0.0		Alle		Uafsluttet
17. Eventuelt	15:10 5 min.			
Drøftelse og beslutning på mødet:				

Referat fra møde i Specifikationsforum den 7. november 2023

Emne	Tid	Formål og fremlæggelse	Metode
18. Opsummering	15:15 5 min.	De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden.	Jens lægger nyhed på hjemmesiden.
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Regelændringer</p> <p>Brugerrettede udgave</p> <p>Redegørelse</p>			
19. Næste møde	15:20 10 min.	<p>Møderække for 2024 skal planlægges på dette møde.</p> <p>Der skal desuden planlægges møder med Systemforum i arbejdet med Specifikation version 7.0.0 og nyt GeoDK.</p>	
<p>Drøftelse og beslutning på mødet:</p> <p>Vi fastlagde en foreløbig månedlig møderække for det første halvår i 2024, da vi forventer en øget arbejdsindsats i arbejdet med specifikation. Nogle møder kan eventuelt afholdes som kortere virtuelle møder.</p> <p>Jens udsender doodle for møderække i 2. halvår 2024.</p>			